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HASTEAR DIRA 
FLOREAGAN BIGARREN 
IGOGAILUA JARTZEKO 
LANAK 

SAN JOSE EGOITZAKO IGOGAILUA 
ERE, MARTXAN

Udalak San Jose Egoitzako iris-
garritasuna hobetzeko jarriko 

den igogailuaren exekuzio proiektua 
egina du, eta hurrengo urratsa lanak 
lizitaziora ateratzea izango da. Girder 
Ingeniaritzak landu du proiektua, eta 
Ugarte pasealekua eta egoitza lotuko 
ditu.

Proiektua finantzatzeko otsaileko 
udal osoaren ohiko bilkuran 650.000 
euroko diru-partida bideratu da, kre-
ditu aldaketa bidez. 

Urtarrilaren erdialdean es-
leitu zituen Udalak Floreaga 

auzoan irisgarritasuna hobetzeko 
bigarren faseko lanak, eta hastear 
dira. Bigarren fasea Aizkibel kalea 
eta Zuazola kalearen intersekzioen 
eta Floreagaberri plazaren artean 
kokatzen da. Hiru kokaguneak 
igogailu baten eta arrapalen bidez 
lotuko dira. Ondoko irudietan ikus 
daiteke esku-hartzea: 

Floreagako 
bigarren 
igogailuak 
hartuko 
duen itxura 
ikus daiteke 
ondoko 
fotomunta-
ketan.

EL CENTRO DE DÍA, A BURDINOLETA KALEA

tro de Día a Burdinoleta kalea. Cul-
minado el proceso de adjudicación, 
el Ayuntamiento formalizará la com-
praventa de dos locales de la citada 
calle para reubicar el servicio por va-
lor de 454.874,09 euros (IVA incluído). 
La institución foral financiará la com-
pra del recinto en un 65%, así como la 
totalidad de las obras de acondicio-
namiento, tal y como se recoge en el 
acuerdo alcanzado entre ambas insti-
tuciones. 

El Ayuntamiento, en el marco del 
acuerdo suscrito con la Diputación 
Foral de Gipuzkoa, desplazará el Cen-
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Zortzi urte izan dira, eta amaiera jartzea tokatzen zait. 
Etorriko dira beste batzuk, hauteskundeetan aukera-

tuak izango direnak, ez dago-eta, nire ustez, horien pa-
reko parte-hartze ariketarik! Apur bat esajeratzea bada 
ere, goretsiak gara batzuengandik eta zigortuak besteen-
gandik, gehiengoa erdibidean geratzen den arren. 

Alkate 24 ordutan izaten da, urteko egun guztietan. 
Bihotza, denbora, adimena eta izaera jarri behar zaizkio.

Bihotza pertsonekin tratatzeko; denbora emandako hi-
tza betetzeko; adimena erabakietan asmatzeko, eta izae-
ra, guztiona dena defendatzeko. Ah, eta pazientzia sobe-
ran, birtute hori gabe zaila baita alkate izatea. 

Hori guztia da hartutako erabaki bakoitzean nire par-
tetik jartzen ahalegindu naizena. Eta nola ez, lantaldea.  
Burua ez da ezer, talderik gabe. 

Ilusioarekin, nolabaiteko inozentziarekin, eta espekta-
tiba askorekin sartzen da bat, ahultzen utz ezin diezaie-
kezun politika txarraren frankotiratzaileetan eta pan-
demietan pentsatu gabe. Kudeatzeko zaude, ahalik eta 
ondoen egiteko, eta zintzotasun osoz. 

Egunak pasa ahala, kokatzen eta mahaira iristen zaiz-
kizun gaiak menderatzen  hasten zara. Hori bai, enpresa 
pribatutik zatozenean, administrazioaren burokraziare-
kin aurrez aurre egiten duzu talka. Horretaz oso azkar 
ohartzen zara. 

Eta hala eta guztiz, zalantza izpirik gabe diot, pena me-
rezi izan duela. Gauza onekin geratuko naiz, asko izan di-
ra-eta. Zortzi urte hauetan ikasi, ezagutu, esperimentatu 
egin dut, pilak jarrita bizi izan naiz. 

Ez dut nahi nuen guztia lortu, baina ez, saiatu ez nai-
zelako.

Pena merezi izan du Azkoitiko herriarengatik eta ber-
tako jende onarengatik.

Eta garrantzitsuena esatea falta zait:  Eskerrik asko!
Eskerrik asko herritarroi, zuen konfiantza eta babesa-

gatik, eskerrik asko nire taldeari, eskerrik asko udale-
txeko langile eta teknikoei. Eta eskerrik asko,  herri hau 
hobetzeko ekarpen positiboa egiten saiatzen zaretenoi, 
zaudeten tokitik.  

Eskerrik asko Azkoitti! 
Bihotz bihotzez. 

Han sido ocho intensos años a los que toca poner fin. 
Vendrán otras y otros, que serán elegidos en las urnas, el 
mayor ejercicio de participación donde los haya, creo yo. 
Somos, valga la exageración, alabados por unos y vapu-
leados por otros, aunque la gran mayoría se sitúa en un 
término medio.

Alcalde se es las 24 horas y todos los días del año. Hay 
que ponerle corazón, tiempo, inteligencia y carácter. 

Corazón para tratar con las personas; tiempo para 
cumplir la palabra dada; inteligencia para acertar en las 
decisiones, y carácter para defender el bien común. Ah, 
y una buena dosis de paciencia. Sin dicha virtud, difícil-
mente uno puede ser alcalde.

Es lo que he intentado aportar en cada decisión. Y, cómo 
no, equipo. El jefe de filas no es nada si no cuenta con un 
equipo de trabajo detrás. 

Uno entra con ilusión, cierta dosis de ingenuidad, y 
muchas expectativas, sin pensar en los francotiradores 
de la mala política ni en pandemias mundiales,  que no 
puedes permitir que te debiliten. Estás para gestionar, 
para hacerlo lo mejor posible, y con la mayor honradez.

Todo va encajando según pasan los días y vas adqui-
riendo cierto dominio de los temas que llegan a tu mesa. 
Y desde luego, viniendo de la empresa privada, chocas 
de frente con la burocracia administrativa. De eso te das 
cuenta rápidamente. 

Y a pesar de todo, puedo decir, sin ápice de duda, que 
ha merecido la pena. Me quedo con lo bueno, que ha sido 
mucho. Han sido ocho años en los que personalmente he 
aprendido, he conocido, he experimentado y he vivido 
con las pilas puestas. 

No he conseguido todo lo que quería, pero no ha sido 
porque no me haya empeñado. 

Ha merecido la pena por Azkoitia, y por toda su buena 
gente.

Y me queda decir lo más importante: Eskerrik asko!
Eskerrik asko a todas las vecinas y vecinos por vues-

tra confianza y apoyo, eskerrik asko a mi equipo, eske-
rrik asko a los trabajadores y técnicos del Ayuntamiento. 
Eskerrik asko a todas y a todos que, desde donde están, 
aportan en positivo lo que pueden para mejorar nuestro 
querido pueblo. 

Eskerrik asko Azkoitti! 
Bihotz bihotzez. 

Azkoitiko alkateaJavier Zubizarreta

ESKERRIK ASKO!

Editoriala
Alkatea zuekin
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Zerbitzua haurtzaindegira joaten ez 
diren haurren eta haien guraso edota 
zaintzaileentzat pentsatua dago. Ne-
guko hotzari aurre egiteko, Elkargu-
neko ateak zabaltzen zaizkie goizetan 
0 eta 3 urteko haurrei, eta haien gura-
so edota zaintzaileei. Guraso talde ba-
tek egindako eskaerari erantzuten dio 
zerbitzuak. Izan ere, goizetan haurre-
kin egoten diren ama-aitek, amona-
-aitonek edo zaintzaileek babestutako 
tokia nahi zuten umeekin egoteko, eta 
horixe da zerbitzuak ahalbidetu due-
na.

Goizetan, normalean, Abarketatxo 
Ludoteka erabiltzen ez denez, bertan 
elkartzen dira gurasoak eta haurrak. 
Elkarguneko zenbait areto ikusi eta 
probatu ostean, ludoteka zela apro-
posena erabaki zuten gurasoek. Jos-
tailuak dituzte umeentzat, eta leku 

El servicio es gratuito. 
Se pide únicamente 
realizar la inscripción 
en el Servicio de 
Atención Ciudadana en el 
Ayuntamiento.

0-3 URTE BITARTEKO UMEENTZAT 
ETA GURASOENTZAT ZERBITZU 
BERRIA
El Ayuntamiento ha puesto en marcha 
un nuevo servicio destinado a niñas 
y niños de entre 0 y 3 años y a sus 
padres o cuidadores. Cuentan con un 
espacio en Elkargunea  para que pue-
dan reunirse y jugar por las mañanas, 
un espacio apreciado sobre todo los 
días que acecha el frío. 

atsegina eta goxoa dela irizten diote 
erabiltzaileek. “Gainera, elkar ezagu-
tzeko balio digu”, diote. 

Hasieran, proba pilotu gisa jarri zen 
zerbitzua martxan eta 39 gurasok 
eman zuten izena. Ondoren, behin 
betiko izen-ematea zabaldu zen. “Egu-
raldiak agintzen du. Euria ari badu, 
edo hotza egiten badu, gehiago el-
kartzen gara, baina normalean, orain 
arte, bospasei guraso biltzen gara ba-
tera”. Aukera zabalik dago. 

Eskola egutegia du zerbitzuak, eta 
10:00etatik 13:00era eskaintzen da. 
Gurasoen eskaera da zerbitzua arra-
tsaldeetara ere zabaltzea, baina mo-
mentuz ezinezkoa da ludoteka  4 eta 
12 urte bitarteko haurrek erabiltzen 
dutelako arratsaldeetan. 

Zerbitzua doakoa da eta erabiltzeko 
eskatzen den bakarra da izena ematea.



El Ayuntamiento ha construido 
un circuito de calistenia en Txer-
loia, una disciplina deportiva 
que está ganando popularidadKALISTENIA

Oraindik askorentzat kirol ezeza-
guna den arren, geroz eta jarraitzai-
le gehiago ditu kalisteniak. Udalak 
ariketa fisikoak egiteko zirkuitua ja-
rri du Txerloian, nahi duen orok bere 
gorputzaren pisua erabilita, kaliste-
nia praktikatzeko aukera izan dezan. 
Izan ere, herriko erabiltzaileak, orain 
arte, kanpoko herrietara joaten zi-
ren eta orain, herrian bertan dute 
kalistenia parkea. 47.502,18 euro 
kosta da zirkuitua. 

Erabiltzaileak pozik daude ere-
muarekin. Udalak eurekin adostu 
ditu kokapena eta bestelako xehe-
tasunak, eta emaitza gustukoa dute. 
Estreinatu dute espazio berria. Gal-
tzerdi hutsean, oinetakorik gabe, 
egin ohi dituzte ariketak “zapatilek 
ere pisatu egiten dutelako” eta justu 
euren gorputzaren pisuarekin egi-
ten dute lan. 

Kepa Azpillaga, Julen Urteaga, Mi-
kel Saenz, Iñaki Fernandez eta Alex 
Olazabal dira Azkoitian kalistenia 
praktikatzen hasi ziren lehenengoe-
tarikoak. Gehienak, duela lauzpa-
-bost urte. “Orain arte kanpora joan 

behar izaten genuen, eta orain zir-
kuitua herrian izanda, pozik gaude. 
Jendea animatzen joango da. Gim-
nasioan askok esaten ziguten proba-
tuko zuketela”. 

Abdominalak, fondoak edota fle-
xioak egiten dituzte, eta horietatik 
abiatuta, zirkuituak eskaintzen di-
tuen aukerak anitzak dira. “Gorputz 
osoa lantzen da, hankak gutxien”. 

Diotenez, “kirol umila da kaliste-
nia, gimnasiorik ez zuten tokietan 
sortua”. 

“LA CALISTENIA ES 
UNA DISCIPLINA DE-
PORTIVA HUMILDE, 
SURGIDA EN LUGARES 
EN LOS QUE NO HABÍA 
GIMNASIOS” 

+ + + + + 

“HASTA AHORA, NOS 
TENÍAMOS QUE DESPLA-
ZAR A OTROS MUNICI-
PIOS PARA PRACTICAR 
LA CALISTENIA”

PARKE BIO 
OSASUNGARRIA 
AURKI MARTXAN, 
TRENBIDEAREN  
ZUMARDIAN

A falta de los últimos detalles, como la adecuación del suelo, el parque bio-
-saludable construido en Trenbidearen Zumardia está a punto de su estreno. 
Es un espacio acondicionado para que las personas mayores puedan realizar 
ejercicio físico, y así, fomentar los buenos hábitos que repercuten en la salud y 
en la calidad de vida. El presupuesto del proyecto asciende a 38.945,22 euros.
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ZER NEURRI HAR DAITEZKE ERRETIROARENGATIK EDO BESTE 
ARRAZOI BATEGATIK ITXI BEHARREAN AURKITZEN DIREN ETA 
ONDO DOAZEN NEGOZIOEI JARRAIPENA EMATEKO?

EAJ-PNV EH BILDU

Herriko merkataritza txi-
kiak egoera zaila bizi duela 
ukaezina da. Kontrakoa 
esaten duenak, beste aldera 
begiratzen duelako da. Kon-
tzientziazioa aipatzen da, 
baina tamalez, kontzientziaz 
azkar ahazten gara pol-
tsikoaz edota ustez sareak 
eskaintzen dizkigun aukerez 
ari garenean. Balantzak beti 
beste aldera egiten du. 

Elikaduraren kasuan 
bertakoa goraipatzen bada 
ere, eta urratsak eman diren 
arren, ez da gauza bera 
gertatzen bestelako produk-
tuekin. 

Bereizten ez denarentzat 
zaila da irautea. 

Bestelako arazoa da 
gremioena. Azken urteotan, 
gure gazte gehienek uniber-
tsitatearen aldeko hautua 
egin dute, eta positiboa den 
arren profil kualifikatuak 
izatea eta ondo prestatuta-
ko jendea, betiko ofizioak 
eskulanik gabe geratzen ari 
dira. Hor soluzioa formazioa 
areagotzean egon daiteke, 
eta lanbide heziketaren 
sustapenean. Gainera, orain 
arte gremio tradizionaletan 
gizon eta emakumeen pre-
sentziaren arteko ezberdin-
tasuna nabarmena izan da. 
Emakumezkoek industria-
ko ateak zabalik dituzten 
moduan, betiko ofizioetan 
sartzen joatea ere berri ona 
litzateke. Ez dakigu formula 
magikorik dagoen arazo 
hauei soluzioa emateko, bai-
na lehendabiziko eginkizuna 
arazoaz jabetzea da, eta 
horretan, seguru gaude, lan 
ona ari direla egiten Iraurgi 
Berritzen eta Herrixen 
elkartea. Edonola ere, egiten 
duguna geuk egin beharko 
dugu, kanpotik ez zaigu-eta, 
miraririk iritsiko.

 Herriko negozio txikien 
gaia ez da erraza, bizitza eta 
konsumo ohituretan azken 
urteetan ematen ari den al-
daketak bete betean kolpatu 
ditu horiek.

Horrelako momentu 
batean esku aldaketa batera 
jauziko den norbait aurki-
tzea zaila dela agerikoa eta 
jakinekoa da. Instituzioeta-
tik ordea, horretara ani-
matuko diren ekintzaileei 
erraztasunak eman behar 
dizkiegu oztopoak jarri 
beharrean.

Askotan esku aldaketak 
emango diren negozietan 
aurretiazko jakintzak izatea 
beharrezkoa izanda ezinbes-
tekotzat ikusten dugu Iraur-
gi Berritzenetik egiten den 
orientazio eta informazio 
lana bai enpresa zein ekin-
tzaile edo langabetuekin.

Eskualdaketaketez gain 
ordea, herriko denda eta 
negozio txikiek bizi duten 
egoera geroz eta okerragoa 
da. Herriko alde zaharra eta 
inguruko kaleak geroz eta 
hilago daude eta premiaz-
koa da horiei laguntzea eta 
biziberritzea.

Biziberritze horren 
barruan ezinbestekoa eta 
premiazkoa da azokaren 
birgaitzea aurrera erama-
tea ahalik eta lasterren eta 
horren inguruan berriro he-
rriko kaleei behar eta merezi 
duten energia bueltatzea

AZKOITIA BAI

Iraurgi Berritzenetik 
urteak daramatzate arazo 
hau jorratzen, eta oraindik 
galdera berarekin badatoz-
kigu, irtenbiderik aurkitu 
ez dioten seinale. Egia esan, 
gaurko gizarte antolakuntza 
ez dugu horretara bideratu. 
Herriko negozio txiki bat ix-
tera badoa, harategi, arran-
degi, igeltsero, iturgintzara 
bideratutako negozio txiki 
bat esateko, ezin dugu ordez-
katuko duen inor aurkitu, 
nahiz eta negozioa, ordura 
arte bideragarria izan.

Gure seme alabek bu-
rutzen dituzten ikasketek 
ez garamatzate inondik 
inora postu hauek betetze-
ra. Ekonomia zirkularra 
dabilkigu denon ahotan, 
baina oraindik gure gizar-
tearen globalizazioa ari da 
zalantzarik gabe gailentzen. 
Teknologia ere ildo beretik 
doa, munduko punta batetik 
bestera erosoago eta azka-
rrago nola bidaiatu ikertzen 
dugu, inportazio-esportazio 
sare eraginkorragoak eratu, 
laster Amazoneko banatzai-
learekin  solasaldi luzeagoak 
izango ditugu, etxe ondoko 
harakinarekin baino.

Bestalde, gaur egun 
kontsumitzen dugun %5a 
ekoizten dugu soilik. Hau 
da bultzatu dena, eta gaur 
egungo politikekin bul-
tzatzen jarraitzen dutena, 
enpresa erraldoi horiek 
indartzen jarraitzen badugu, 
ezin ba bertako negozio 
txikiak mantendu.

Guk, gure nekazari, 
merkatarien aldeko politi-
kak egiten jarraituko dugu.  
Aukeratzeko ordua iritsi 
zaigu, globalizazioarekin 
jarraitu edo ekonomia zirku-
larra bultzatu, zein da zure 
aukera?

PSE-EE

Belaunaldi-erreleborik 
eza herri txikiei zein hiri 
handiei eragiten dien arazoa 
da. Biztanleria aktiboa 
zahartzen ari denez, eta 
erosteko ohiturak aldatu 
direnez, beharrezkoa da 
beste planteamendu bat egi-
tea, merkataritza-sarearen 
jarraitutasuna bermatzeko, 
lan-eremu horren aldeko 
apustua erakargarri eta 
seguru egingo duten zerbi-
tzuak eta abantailak eskai-
niz. Horretarako, beharrez-
kotzat jotzen dugu Berriz 
Enpresa bezalako programen 
hedapen handiagoa egitea. 
Programa horiek neurriak 
eta ekintzak planteatzen 
dituzte enpresetan eta nego-
zioetan belaunaldi-erreleboa 
modu positiboan egiteko, 
digitalizazioan, negozio-ere-
duetan … beharrezkoa den 
prestakuntza erraztuz. Eus-
ko Jaurlaritzaren horrelako 
programak eta esperientzia 
trukea funtsezkoak dira 
bizi dugun eraldaketa sozial 
eta ekonomikoari ekiteko. 
Gazteen ikuspegi berritzai-
lea eta dagoeneko lan-bi-
zitza utzi dutenek ematen 
duten ezagutza batzea, 
Administrazio Publikoen 
mekanismo eta tresnekin 
batera, funtsezkoa da gure 
herrien merkataritza-bizitza 
bermatzeko.

La falta de relevo generacio-
nal es un problema que nos afec-
ta tanto a los pueblos pequeños 
como a las grandes ciudades. El 
envejecimiento de la población 
activa unida a los cambios de 
hábitos de compra hace nece-
sario hacer un replanteamiento 
que garantice la continuidad 
del tejido comercial ofreciendo 
servicios y ventajas que hagan 
atractiva y segura la apuesta 
por este ámbito laboral.

Creemos necesario para ello 
realizar una mayor difusión 
de programas como Berriz 
Enpresa que plantean medidas y 
acciones para realizar el relevo 
generacional en empresas y 
negocios de forma positiva entre 
las partes, facilitando la forma-
ción necesaria en digitalización, 
modelos de negocio, etc. 
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Iraurgi Berritzen
Ekonomia

"ERRONKA DA 
ERRENTAGARRIAK DIREN 
NEGOZIOEI JARRAIPENA 
EMATEA, IXTEN UTZI 
ORDEZ"

Alazne Larrañaga  
Iraurgi Berritzeneko Ekintzailetza  
Arloko koordinatzailea

Sara Rodriguez  
Herrixen elkarteko arduraduna

HERRIKO  
NEGOZIOEN  
ESKUALDAKETA
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Iraurgi Berritzen
Ekonomia

Merkataritza Mahaiaren baitan sortuta-
ko kezka da negozioen eskualdaketena, 
ezta?

Alazne Larrañaga: 2018-2019 inguruan 
hasi ginen Merkataritza Mahaia egitura-
tzen, Iraurgi Berritzen eta bi herrietako 
merkatari elkarteekin, amankomunean 
identifikatutako kezkei eta beharrei 
erantzuteko, eta hor negozioen eskual-
daketaren gaia jarri zen mahai gainean. 

Sara Rodriguez: Askotan negozioa ixte-
ko hiru hilabete falta direla etortzen dira 
gugana, eta ez dugu erreakzionatzeko 
denborarik izaten. Tabua izan da "nego-
zioa ixtera noa" esatea. Jubilazioarenga-
tik bada, naturaltasunez hartzen da, bai-
na bestela, kosta egiten da esatea, eta 
pandemiak guzti hori areagotu egin du. 

A.L.: Formazio saioak eta galdetegiak 
antolatu genituen ikusteko, pertzepzio 
kontua zen, edo benetan arazo erreal ba-
ten aurrean geunden. 

S.R.: Eta denborarekin ikusi dugu alar-
ma pizteko arrazoiak daudela, gero eta 
gehiago direlako egoera horren aurrean 
dauden establezimenduak.
Helburua da errentagarriak diren nego-
zioak ez ixtea. Nola lortu hori?

A.L.: Lehenengo galdera da: Negozio 
guztiak dira eskualdagarriak? Ez. Baina 
identifikatuta dauzkagu guztiz errenta-
garriak direnak, eta ez badira negozio ho-
riei jarraipena emango dieten pertsonak 
bilatzen, galdu egingo dira eta sekulako 
galera izango da. 

Nahi duguna da eskualdagarriak diren 
edo behintzat errentagarriak diren nego-
zio horiei jarraipena ematea. Mezuak bi 
dira: Eskualdatze prozesuak planifikazioa 
eskatzen du. Ezin da zain egon azken mo-
mentura arte. Eta bi: ezin da ixtera zoa-
zelako azken urteetan negozioa deskui-
datzen hasi. Negozioa hiltzen uzten bada, 
eskualdatzeko aukerak asko jaisten dira.

S.R.: Uzteko erabakia hartzen dute-
nean, erraza da lagatzen joatea, baina 
gero horrek eragina dauka eskuz aldatze-
ko orduan. Ezin da momenturik gorenean 
zegoen bezala hartu.

Eskualdaketari prezioa jartzea ere zaila 
da. Zuk bizitza osoa pasatu baduzu zure 
bezeroak zaintzen, zer balio jarri behar 
diozu horri?Oso zaila da balorazio eko-
nomikoa egitea kasu horietan, baina, tira, 
normalean bi aldeek egiten dute adosta-
sunera iristeko ahalegina.

Planifikazioa aipatu duzue. Zenbat den-
borako kontuaz ari zarete?

A.L.: Hiru eta bost urte bitarteko tar-
tea, esango nuke. 
Eskualdaketen arazoa merkataritzan ez 
ezik, beste sektoreetan ere badago, ala?

S.R.: Bai. Beste jarduera ekonomikoe-
tan ere agertu da. 

A.L.: Duela gutxi, eraikuntzako gre-
mioetako enpresetan galdetegi bat egin 
dugu, eta horren ondorioz, datozen 3-5 
urteko epean eskualdaketa prozesu bat 
hasi edo aurre egin beharko dion enpre-
sa multzoa identifikatu dugu. Eraikuntza-
ren kasuan, nagusiki, egoera hori jubila-
zioengatik da.  
Zer ari da gertatzen ofizio tradizionalekin?

A.L.: Ofizio tradizionalen galerarekin 
dugu zerikusia esaten ari ginenak. Askok 
negozioa eskualdatuko lukete, baina "la-
nerako jenderik bilatu ezinik nabil, eta 
nola topatuko dut ba negozioa hartuko 
duenik?" izaten da erantzuna. Lana dau-
kate. Ofizioen galera ikusten da, igeltse-
roak, arotzak, iturginak... Eskulana eska-
tzen duten lanak dira. 

S.R.: Eta aurrera aterako diren nego-
zioak. Merkataritzarekin hasi ginen baina 
arazoa zabalagoa dela ikusten da. 
Ekintzailetza osasuntsu dago?

A.L.: Osasuntsu dago baina ez aipatu 
ditugun sektoreetan. Eskulana eskatzen 
duten horiek ez dira erakargarriak suer-
tatzen... Hor hutsunea dago. Enpresa in-
dustrialetan ere eskulan eskasia dago, 
baina erakargarriagoak dira lan baldintza 
hobeak eskaini ditzaketelako, hori da du-
ten abantaila. 
Zein da hor zuen ekarpena edo lagun-
tza?

A.L.: Gure egitekoa da adi egotea, lan-
gabezian dauden pertsonen profilak 
ondo ezagutu, ixtear egon daitezkeen 
negozioez ohartu... baina formula magi-
korik ez daukagu. Eskatzen duguna da, 
gutxienez, gugana gerturatzea egoeraren 
berri emateko eta beranduegi izan gabe, 
irtenbidea ematen ahalegintzeko. 

Ekintzaile potentzialak gerturatzen 
dira gugana eta badugu eskualdaketa 
nahi duten negozioen zerrenda. Gure 
lana bitartekari lana egitea da, bi aldeen 
arteko lotura egitea. 
Eta merkataritza ari da errekuperatzen 
pandemia eta gero?

S.R.: Ez da ari errekuperatzen. Azkoi-

Hay negocios que caen por su 
propio peso y que no tienen 
futuro. Otros, en cambio, son 
rentables, tienen trayectoria,  
cartera de clientes  y lista de 
pedidos, y puede que, bien 
por jubilación u cualquier otro 
motivo,  les llegue la hora de 
afrontar un cambio de dueño. 
Tanto quienes tienen un 
negocio que tienen que dejar, 
como todas aquellas personas 
que quieran emprender 
y hacerse con un negocio 
rentable, tienen que saber 
que pueden acudir a  Iraurgi 
Berritzen o a la Asociación 
Herrixen, donde les pueden 
dar pautas o informarles sobre 
programas de apoyo para 
este tipo de situaciones. Su 
contribución puede suponer 
el nexo de unión entre  
propietarios de un negocio y 
potenciales emprendedores 
para que las actividades 
económicas más prósperas 
tengan continuidad  evitando 
el cierre de  persianas. No solo 
hablamos de establecimientos 
comerciales, sino de sectores 
que requieren mano de obra. 
Sectores como el de albañilería, 
carpintería, fontanería o 
electricidad demandan gente 
que pueda dar continuidad a 
sus empresas. Son los oficios 
tradicionales.
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tian, gainera, kointziditu du bazeudela 
adinagatik jubilazioa gertu zuten salto-
kiak eta dena azeleratu egin du pande-
miak. Dendariek esaten dute ez dietela 
opa seme-alabei dendarekin jarraitzea. 
Gainbehera doa. Zerbitzuak ondo doaz, 

baina salmenta soila duenak, bereizten 
ez denak edo balore erantsirik ez duenak 
oso zaila dauka. 

Pandemiak, gainera, jende askori 
erosketa ohitura berriak erakutsi dizkio. 
Lehen kontu korrontea ematera ausar-

FK kopistegia
Maine Beristain eta Maite Eizagirre

"Irudi berria eman nahi dio-
gu, identitate propioa, eta 
horretan gabiltza orain"

Martiarena inprimategia  
Iñigo eta Aitor Arribas

"Datorren urtean 100 urte 
beteko ditu inprimategiak, 

lana badaukagu eta aurrera 
egingo dugu"

Aizterri Home
 Txaro Alberdi

"Laugarren belaunaldia da 
nirea eta horrek ere badu 

karga emozionala"

Grieta moda denda  
Laura Lorenzo

"Pozik nago, bapatean  
aukera suertatu zitzaidan 
eta aurrera egitea erabaki 

nuen"

Namasté ile-apaindegi 
organikoa
Rakel Benitez

"Arrakasta izan du negozioak 
eta horrek ere beldur pixkat 

ematen du"

tzen ez zen adineko jendeak ikasi du in-
ternet bidez erosketak eign ditzakeela, 
segurua dela eta ez dela ezer gertatzen. 
Tristea da baina horrela da. 

Negozio guztiak dira 
eskualdagarriak? Ez. 
Baina identifikatuta 
dauzkagu guztiz  
errentagarriak direnak, 
eta ez badira negozio 
horiei jarraipena 
emango dieten 
pertsonak bilatzen, 
galdu egingo dira  
eta sekulako galera 
izango da".

ESKUZ ALDATU DIREN NEGOZIOAK



Viendo que la demanda y el in-
terés por sus productos pro-

venía especialmente desde Estados 
Unidos, tuvo dudas entre  contratar 
un comercial para expandir el nego-
cio o trasladarse él mismo junto con 
su familia al otro lado del Atlántico. 
Optaron por lo segundo y asegura que 
"la fórmula está funcionando". Vive a 
caballo entre Boston y Donostia, con-
vencido de que el grafeno es un mate-
rial con futuro y decidido a explorarlo 
y a expandir el negocio. Hemos podi-
do hablar con él durante uno de los 
viajes que ha realizado por motivos 
laborales. Kontzejupe ha aprovecha-
do la ocasión para preguntarle por los 
planes que tiene para Azkoitia, donde 
ha adquirido cuatro pabellones para 
continuar produciendo grafeno de 
alta calidad. 

La firma tecnológica ocupará cua-
tro locales de 2.260 metros cuadrados 

dades para el sector médico. Además 
del desarrollo electrónico, Graphenea 
ha lanzado recientemente una nueva 
filial, Kivoro, para desarrollar, a par-
tir de materiales como el grafeno, adi-
tivos para el sector industrial y es a 
ello, a lo que se va a dedicar la planta 
de Azkoitia, que según De la Fuente, 
podría estar "operativa a comienzos 
de 2024". "Es un proyecto que ha naci-
do aquí, en Donostia. Hemos desarro-
llado la parte, dígamos, embrionaria. 
Algunas aplicaciones han fracasado, 
otras han prosperado y al final, te-
nemos ya aplicaciones comerciales. 
Hemos conseguido lo más difícil, que 
es encontrar clientes que se lanzan a 
utilizar tu producto en fábrica y nos 
ha resultado más fácil encontrar esos 
primeros clientes en Estados Unidos". 

Han desarrollado varios aditivos 
de alto rendimiento. "Nuestro tra-
bajo tiene que ver con sistemas de 

en el industrialdea de Oinartxo, dis-
tribuidos en dos alturas. En la planta 
baja acondicionarán tres locales de 
1.473 metros cuadrados y en la prime-
ra planta, otros 787 metros cuadra-
dos. La inversión posibilitará crear, 
según la estimación del momento, 29 
puestos de trabajo. "Comenzaremos 
-asegura De la Fuente- con unas diez 
personas, pero esperamos crear mu-
chos más puestos". 

Ahora mismo son unas cuarenta 
personas - en Estados Unidos cuenta 
con dos asesores científicos, el resto 
trabaja en Miramon- y registra ven-
tas por valor de 4,2 millones de euros. 
Graphenea comenzó su andadura en 
2010 "con la ayuda de inversión pri-
vada y de CIC nanoGUNE. Empezamos 
con la idea de producir grafeno de ca-
lidad para aplicaciones electrónicas". 
Fabrican chips inteligentes para la 
detección o diagnóstico de enferme-

GRAPHENEA, UNA 
DE LAS EMPRESAS 
TECNOLÓGICAS 
VASCAS MÁS 
INNOVADORAS  
ELIGE OINARTXO 
PARA SU 
CRECIMIENTO

Santanderino de nacimiento, el 
fundador y el director ejecutivo de 
Graphenean Jesús de la Fuente reside 
desde 2015 en Boston con su mujer y 
sus tres hijos.
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filtración, membranas, aditivios de 
polímeros o aditivos para extender la 
vida del hormingón. Lo importante 
es ahorrar costes a nuestros clientes, 
ahorrar energía y emisiones de Co2".

La sede de Donostia se les ha que-
dado pequeña. "Necesitábamos espa-
cio para crecer, un entorno adecuado 
desde el punto de vista de infraes-
tructura industrial y con una serie 
de condiciones como contar con es-
pacios logísticos, estar bien comuni-
cados, y ahí la AP-8 juega un papel 
importante, etc.  y el industrialdea de 
Oinartxo está muy bien para lo que 
necesitamos nosotros en este nuevo 
salto. Nos gustaría empezar la obra 
después de verano". 

La inversión inicial será de dos 
millones de euros "y a partir de ahí, 
iremos metiendo maquinaria para se-
guir escalando". 

Grapheneak Donostian 
duen egoitzan gaixotasunak 
antzemateko mikrotxipak 
ekoizten ditu. Azkoitian, 
sektore industrialarentzat 
aurrezte energetikoa eta 
CO2 isurien murrizketa 
ahalbidetuko duten 
gehigarriak eta soluzioak 
garatuko ditu. 

Grafenoa bezalako nano-
materialetan liderra den 
konpainiak 2.260 metro 
karratu batzen dituzten 
lau pabilioi hartu ditu 
Oinartxoko industrialdean. 
Bertan sektore industria-
larentzat CO2 isuriak eta 
ondorioz, kostuak murriztu 
ahal izateko, soluzioak eta 
produktuak landuko dira. 

Aurretik enpresak bi egoi-
tza ditu, bata, Donostian, 
Miramonen, eta bestea, Es-
tatu Batuetan, Massachu-
setts estatuko Cambridge 
hirian. 

Jesus de la Fuente da 
Graphenearen sortzailea 
eta burua, eta berari gal-
detu diogu Azkoitirako zer 
asmo dituen. 

"IDEIEK EZ DUTE 
GEHIEGI BALIO, 
BALIO DUENA 
DA IDEIA NOLA 
EXEKUTATZEN 
DEN"

El CEO de Graphenea redactó en 
2008 su plan de negocio y ha conse-
guido en pocos años ser líder mundial 
de grafeno. Tiene, sin duda, un alma 
emprendedora. Bien podría dedicarse 
a dar clases de liderazgo empresarial. 
Sin embargo, lo que le divierte es lo 
que hace. "Siempre he tenido ganas 
de montar mi propio negocio, siempre 
me han gustado los negocios de mate-
riales avanzados y también negocios 
internacionales".

Para De la Fuente, la clave del em-
prendizaje está "en perseverar y en 
ejecutar bien. Muchas veces, las per-
sonas emprendedoras son muy celo-
sas de la idea. Pueden creer que tienen 
una idea maravillosa, pero realmente, 
las ideas no valen mucho. Lo que vale 
es la ejecución de la idea. Por poner 
un ejemplo: Uber. Es una empresa 
gigante, la idea es sencilla, pero está 
muy bien ejecutado". 

"Lo importante -señala- es empezar, 
no estancarse en la idea. Si alquien le 
ronda una idea, que empiece. Además, 
cada vez hace falta menos para empe-
zar. Casi casi con un ordenador, pue-
des ir avanzando en tu proyecto". 
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Julene  Urzelaibetirako gogoan

12 Kontzejupetik

Memoria eta berdintasuna 
Omenaldia

Emakume azkoitiarrek historian zehar egindako 
ekarpen soziala aintzat hartu eta gogora ekartzeko 

xedez, jarri du Udalak Julene Urzelairen omenezko es-
kultura Trenbidearen Zumardian. 

Zortzi seme-alabetan, laugarrena, emakume eduka-
tua, dotorea eta fina izan behar zuen Urzelaik. Aberria-
ren, euskararen eta kulturaren alde egin zuen lan, eta 
merezitako omenaldia egin dio gure herriak, haren jaio-
terriak. 

Julene Urzelairen omenezko eskulturaren inaugura-
zio ekitaldia otsailaren 10ean izan zen, Iñigo Urkullu 
lehendakaria eta Javier Zubizarreta alkatea buru zirela. 
Ordezkaritza instituzional zabalak hartu zuen parte eki-
taldian, Julene Urzelairen semeaz eta senitartekoez gain. 
Hunkituta eta esker onez gogoratu zuten denek Urzelai. 

Julene Urzelaik oso gazte zela sen-
titu zuen politikarekiko grina. Fami-
lia abertzalekoa zen, eta "Emakume 
Abertzale Batzaren" baitan gogotik 
egin zuen lan. 

Xabier Euzkitzek idatzitako Bidegi-
leak bildumaren baitan argitaratuta-
ko biografian horrela irakur daiteke: 
"Beste hainbat emakumerekin ba-
tera, gogotsu murgildu zen hainbat 
eginkizunetan. Ordura arte emaku-
meek ez zuten boto eskubiderik ere 
izan. Emakumeen errolda egin beha-
rra zegoen, eta egin zuten. Emazte-
kiak erizaintzan trebatu zituzten, lan 
poltsak sortu, mutualitate bat anto-
latu, langabetu eta presoei lagundu… 
EABk gizarte eta kulturaren alorrak 

zituen lan-eremu eta, azken honen 
barnean, euskararen aldeko ekime-
nak ardura nagusi. Horiek bideragarri 
bihurtzeko, ordea, ezinbestekoa zen 
alor politikoa". Azkoitian, jaioterrian, 
hasi zituen mitinlari lanak. 

Gerra Zibilaren etorrerarekin ihes 
egin behar izan zuten Urzelaitarrek. 
Lekeitiora joan ziren; handik Axpera, 
eta Axpetik Gernikara. Han bonbar-
daketak harrapatu ostean, Parisera 
erbesteratu zen Julene Urzelai. Han 
ezagutu zuen bere senarra. 1940an, 
Venezuelara joan ziren eta bi seme-
-alaba izan zituzten. Han Radio Eus-
kadi irrati klandestinoan esatari aritu 
zen, euskara hutsean. 1983ko ekai-
nean hil zen Caracasen. 

JULENE UR ZELAI Azkoitia 1912
Caracas 1983

UNA ESCULTURA, ERIGIDA 
EN TRENBIDEAREN 

ZUMARDIA, OBRA DE LA 
ARTISTA AZKOITIARRA 

LOURDES UMEREZ, 
RECUERDA LA FIGURA 

DE JULENE URZELAI 
(AZKOITIA, 1912 - CARACAS, 

1993) . UN HOMENAJE 
ETERNO A UNA MUJER  QUE 

LUCHÓ POR SU PAÍS , AQUÍ Y 
EN EL EXILIO. 
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Garai batean lanean jardun
zinena hezur-haragi,
orain brontzezko irudi zara,
oroimenaren garabi.
Iragan haren erraietatik
geroak garraisi dagi;
haize freskoa eman zenion
gure askatasunari,
zuen lanaren ondorio da
gaur eguneko Euskadi.

Azkoitiarra, Parisen barna
Caracas hiri handira,
izoztz arteko lilien gisan
zuk nonahi ere distira.
Julene Urzelai; zure irudia
gaur betikotzen ari da,
zure bi begi ederrak gure
ametsen ispilu dira,
zauriak bistan dituzte, baina
beti aurrera begira.

Xabier Euzkitze

«Alderdiak alderdi eta 
pentsakerak pentsake-

ra, badugu zer ikasi gure 
aurretik nortasuna eta 
konpromisoa uztartzen 

asmatu duten gizon-
-emakumeetaz. Julene 

Urzelai Aramendi eredu 
da horretan.» 

«Iba andando por una 
calle de Bilbao cuando 

un coche paró  a su lado 
para recogerla, advir-

tiéndole de que se trata-
ba de preservar su vida. 
Ese fue el comienzo de su 

exilio.»

«Etorkizunean, nes-
katxa gazte bat estatua 
honen parean jartzen 

denean, berehala jakin 
beharko du duintasuna 
bandera modura era-

man zuen abertzale eta 
demokrata baten au-

rrean dagoela.»

Javier Zubizarreta
Azkoitiko alkatea

Mikel Zamacona Urzelai,  
hijo de Julene Urzelai

Iñigo Urkullu 
Lehendakaria



"AURREKONTUAK ERRESPETU HANDIZ, 
ZUHURTZIAZ ETA ERANTZUNKIZUNEZ 
HARTU BEHAR DIRA, GUZTION  
DIRUAREKIN ARI GARELAKO"
Azken urteak zailak izan direla 
esan duzu eta aurrekontuak egoe-
ra horren erakusgarri direla. 

2020 eta 2021 urte konplikatuak 
izan dira. Covidari buelta ematen 
hasi orduko, Ukrainiako gerrak ha-
rrapatu gaitu. Guztioi eragiten digu 
bizi dugun testuinguruak, eta guzti 
horrek udal kudeaketan ere eragina 
du, ezin da ihes egin. Horren adibide 
da, esaterako, Floreagako bigarren 
fasearekin gertaturikoa. Lizitazio-
ra atera genituen lanak eta hutsik 
geratu zen. Bigarrenez atera behar 
izan genituen obrak lizitaziora, pre-
zioak eguneratu ostean. Prezioen 
gorakadak eragin zuzen-zuzena du 
proiektuetan, eta zenbait proiektu 
exekutatzeko pentsatuta genuena 
baino askoz diru gehiago beharko 
dugu. Horregatik diot ez direla urte 
errazak izan pasatakoak eta ezta ere, 
datozenak.

Aurrekontuak lantzerakoan oso 
kontuan izaten dugu guztion dirua-
rekin ari garela jokatzen, eta nire-
tzat horrek esan nahi du, erabakiak 
errespetu handiz, zuhurtziaz eta 
erantzunkizunez hartu behar direla. 
Horretan saiatu gara.
1.032.000,00 euroko partida ezarri 
da inbertsioetarako. Zer nabar-
menduko zenuke?

Aurrekontu osoaren %6,16 da in-
bertsioena. Partida zehatzak jarri 
dira bide publikoak konpontzeko, hi-
ri-altzariak erosteko, landa lursailen 
digitalizazio lanketarekin jarraitze-
ko, espaloiak, zebra-bideak eta base-
rri bideak konpontzeko, bidegorrian 

Ana Azkoitia

Ogasun zinegotzia

2019-2023 legealdiko azken 
aurrekontuakindarrean jarri-
berri ditu Udalak. 2022 urtea 
agurtu aurreko udal osoaren 
bilkuran eman zitzaien argi 
berdea aurtengo kontuei, 
20.091.592 euroko aurrekon-
tu kontsolidatuari, hain zu-
zen. Udalari 16.760.000 euro 
dagozkio. Ogasun zinegotzi 
Ana Azkoitiak xehatu dizkigu 
aurrekontuen inguruko non-
dik-norakoak.
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La Red Vasca de Municipios Sostenibles-Udalsarea ha hecho 
una adaptación del alcance y contenidos de los Objetivos 
de Desarrollo Sostenible de la Agenda 2030 y sus metas al 
contexto y competencias particulares de los municipios. 
El alineamiento con los  ODES pone de manifiesto que en 
Azkoitia el %51 del presupuesto corresponde al área social, 
el %5 al ámbito económico, y el 44% al medioambiente.

El Ayuntamiento 
destinará a subvenciones y 
transferencias 4.128.457,58 

euros en 2023. Son 
aportaciones que se realizan 
a asociaciones, entidades u 
otros organimos para llevar 

a cabo actividades  
o programas diversos. 

komun publikoa ipintzeko e.a. Horre-
taz gain, azpimarratuko nuke Mada-
riagako pilotalekua eta Oteiza fron-
toiak eraberrituko direla, eta kirolari 
lotuta, 360.000 euro bideratuko dira 
San Juan Futbol zelaia berritzeko. 
Gauzak ondo bidean, Foru Aldundi-
tik 150.000 euroko dirulaguntza jaso-
ko dugu futbol zelaia berritzeko, eta  
ondorioz, aukera hori ikusita, iritzi 
genion zuzenena berritze lanei aur-
ten heltzea zela. Hori izan da arra-
zoia. Alkateak behin eta berriz esaten 
duen moduan, Azkoitiko Udalaren in-
bertsio ahalmena oso murritza da eta 
udalaz gaindiko erakundeetatik jaso 
ditzakegun dirulaguntzak ezin ditu-
gu alde batera utzi. Eta aukera horiek 
ez dira beti izaten. 

Halaber, 2024rako konpromiso kre-
ditua jarri dugu Idiakez Ederra etxea-
ren azpiko lokala erosteko, bertan ju-
bilatuen egoitza kokatzeko.
Alde Zaharra Birgaitzeko Plan 
Bereziaren azterketa egiteko ere 
20.000 euro jarri dira. Zer dela eta?

Ukaezina da sekulako arazoak ema-
ten ari dela egun Alde Zaharrerako 
dugun araudiak. Esku-hartze asko 
eta asko mugatuta daudelako. Beha-
rrezkoa ikusten dugu plana aztertzea 
eta eguneratzea. Bizilagunen eskaerei 
ezin diegu erantzun, legea bete nahi 
badugu. Eta biak dira gure betebeha-
rrak, bizilagunei erantzutea eta baita 
legea beteaz erantzutea ere. 
Ingurumenari lotuta, udal erai-
kinetan eguzki plakak jarri ahal 
izateko azterlana egiteko konpro-
misoa ere jaso da aurrekontuetan, 
ezta?

Horrela da. Zenbait eraikinetan ba-
daude, baina neurri hori eraikin pu-
bliko guztietara zabaltzea litzateke 
egokiena, eta ikusi behar da ea posi-
ble den edo zenbateraino den onura-
garria.
Kulturan edota kiroletan igoera 
esanguratsuak eman dira. Zerga-
tik?

Kultura eta Gazteria Sailak 
% 12,22ko igoera izango du, eta Kiro-
lak eta Festen sailak % 14,49koa. Musi-
ka eta antzerki ikuskizunetarako, adi-
bidez, 347.300 euro jarri ditugu, 51.000 
euro gehiago iaz baino. Maiztasun ja-
kin batekin antzerkia programatzen 
hasi ginen, eta publikoak erantzun 
egin du. Antzerkira joateko ohitura 
hartu du. Horri lotuta, pandemia ga-
raian ordutegia ere aldatu zen, eta 
kontua da azken urteetan ikus-entzu-
le kopurua nabarmen igo dela. 

Gazteria sailari dagokionez, kontra-
tatutako zerbitzuen kostua garestitu 
egin da, eta, batez ere, horrek eragin 
du igoera. 

Euskara saileko aurrekontua ere igo 
egin dugu. Arrazoi nagusia da euska-
ra ikastea %100ean doan dela Azkoi-
tian eta horrek, badirudi, beka eska-
tzera jende gehiago animatu duela. 

Eta igoera handiena Gizarte Zerbi-
tzuetan eman da. 

Zein da arrazoia?
Gizarte Zerbitzuetan %20ko igoera 

dago. Besteak beste, nabarmen igo 
direlako etxez etxeko zerbitzua, gi-
zarte larrialdietarako laguntzak eta 
zaurgarritasun egoeran dauden per-
tsonentzako laguntzak.
Berdintasunean ere aldaketak izan 
dira...

Berdintasun arloa sortu dugu. 
Orain arte Berdintasuna eta Preben-
tzioa Gizarte Zerbitzuen egitura ba-
rruan zeuden. Berdintasun teknika-
riaren plaza sortu da, eta gaur egun, 
teknikariak lanaldi osoa du. Berdin-
tasun arloari dagokionez, etengabe 
urratsak ematen joan gara. Apustu 
garbia izan da eta dimentsio esangu-
ratsua eman diogu. Legeak eskatzen 
du aurrekontuen %1 berdintasunera 
bideratzea, eta gure kasuan, %1,15era 
heltzen gara gastu guztiak batzen ba-
ditugu. 
Udal gobernuko eta oposizioko al-
derdien artean ezin izan duzue 
adostasunik lortu. Zer dela eta?

Azkoitia Bai plataformak hasieratik 
eman zigun aditzera ez zuela akor-
diorako inolako borondaterik, beraz, 
hor geratu zen. EH Bildurekin saiake-
ra egin dugu. Dirutan 795.000 euroko 
ekarpena egin zuen EH Bilduk, bai-
na eskaera guztiei baietza emateak, 
beste proiektu asko kanpoan uztea 
suposatzen zuen, eta ezin izan dugu 
bat egin. 
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